
(EXP. 1045116A) 
 
ACTA DE LA SESSIÓ NÚM. 6/2022, DE CARÀCTER EXTRAORDINARI DE 

L’AJUNTAMENT PLE CELEBRADA EL VINT-I-SIS DE JUNY DE DOS MIL VINT-I-DOS. 
 
Al municipi de Canals, en la casa consistorial, Pl. de la Vila núm. 9, el vint-i-sis de juny 

de dos mil vint-i-dos, essent les vint hores i nou minuts (20:09 hores), es reuneixen els que a 
continuació se citen: 

 
 Presideix Dª Mª José Castells Villalta, assistint els regidors/es, D. Miguel Ángel 
Alventosa Paz, Dª Verónica Ferri Fayos, i Dª Maria Carmen Brú García (del Grup Municipal 
Compromís per Canals); Dª Hilzonde Neus Badia Ferri  i Dª. Mª Isabel Real Fayos (del Grup 
Municipal Canals en Moviment) D. Francisco López Trigueros, D. Antonio Pérez García, Dª 
Andrea Sisternes Martorell, Dª Clementina Lillo Mollá i Dª Josefa Juan Martínez (del Grup 
Municipal Popular); D. Antonio Manuel Orea Pedraza i Dª. Inés M. Poveda Mira (del Grup 
Municipal Socialista) i Dª Maria Celia Bononad Martínez (regidora no adscrita); 
 

La Sra. Verónica Ferri Fayos  (del Grup Municipal Compromís per Canals) s’incorpora a 
la sessió amb caràcter immediatament previ al tractament del punt primer de l’ordre del dia, 
sent les 20:11 h. 
 

No assisteixen Dª Isabel Arnau Chover (del Grup Municipal Compromís per Canals), 
D. Adrià Castelló Sanchis (del Grup Municipal Socialista) i D. Javier Pérez Molla (regidor no 
adscrit). 

 
 Assisteix com a Secretari D. Rubén Gomar Morant, Vicesecretari de l’Ajuntament de 
Canals. 
 

Havent-se comprovat l’assistència de la Presidenta i del Secretari, així com l’existència 
del quòrum exigit per l’article 90 del Reial Decret 2568/1986, de 28 de novembre, pel que 
s’aprova el Reglament d’Organització, Funcionament i Règim Jurídic de les Entitats Locals 
(d’ara en avant ROF) per a la vàlida constitució del Ple, el Sr. President declara oberta la 
sessió. 
 

La sessió es va desenvolupar d’acord amb el següent,  
 

ORDRE DEL DIA 

PART RESOLUTIVA 

 
1. ASSUMPTES DICTAMINATS PER LA COMISSIÓ INFORMATIVA MUNICIPAL 

D’ECONOMIA I ESPECIAL DE COMPTES.  
 
1.1. PRESSUPOST GENERAL, ANNEX D'INVERSIONS, BASES D'EXECUCIÓ I 

PLANTILLA DE PERSONAL DE L'EXERCICI 2022. (EXP. 948775T). 
 

1.2. MODIFICACIÓ DE CRÈDITS 19/2022, PER CRÈDITS EXTRAORDINARIS AMB 
CÀRREC AL RTTG, PER A “INSTAL·LACIÓ DE PROTECCIÓ EN FAÇANES AMB LONES 
IGNÍFUGUES A CANALS, PÇ. MAJOR DE CANALS”, PER A LA FOGUERA. (EXP. 1029386D). 
  
 
 2. ASSUMPTES DICTAMINATS PER LA COMISSIÓ INFORMATIVA DE 
COORDINACIÓ ADMINISTRATIVA, BENESTAR SOCIAL I GOVERN OBERT. 
 
 2.1. MOCIÓ-PROPOSTA CONJUNTA DELS GRUPS MUNICIPALS COMPROMÍS I 
CANALS EN MOVIMENT PEL 28 DE JUNY, DIA INTERNACIONAL DE L’ORGULL LGTB+. 
(EXP.1037319X) 
 

 
......................................................................................................................................................... 
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 1. ASSUMPTES DICTAMINATS PER LA COMISSIÓ INFORMATIVA MUNICIPAL 
D’ECONOMIA I ESPECIAL DE COMPTES.  

 
1.1- PRESSUPOST GENERAL, ANNEX D'INVERSIONS, BASES D'EXECUCIÓ I 

PLANTILLA DE PERSONAL DE L'EXERCICI 2022. (EXP. 948775T) 
 

 Es dóna compte de la Proposta d’acord de 10 de juny de 2022, que va ser dictaminada 
favorablement per la Comissió Municipal Informativa de d’Economia i Especial de Comptes, en 
sessió celebrada el dia 15 de juny de 2022 (sessió 8/2022), i que se sotmet a votació en el 
present punt, d’acord al dictamen que es reprodueix a continuació 

 
Obert el torn d’intervencions, es produeixen les que, en síntesi, s’assenyalen. 

 
 La Sra. Brú García manifesta, bona vesprada a totes i a tots. Encara que el resum ja 
s’ha tractat en comissió, però farem una xicoteta explicació per la gent que puga estar escoltant-
nos. Tinguem una memòria explicativa que diu: 
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La Sra. Bononad Martínez manifesta” Yo, Mari Carmen, quiero darte la enhorabuena, 
yo sé qué haces mucha tasca, has hecho mucha labor con los presupuestos. Igual que Vicente 
interventor y el departamento. Lo único que yo me he quedado un poco sorprendida porque en 
la reunión yo creía que ibas a hacer otra para presentar las propuestas. No es que no 
queramos votar en contra, lo que pasa es que claro, yo me he visto ahora en el pleno que iba el 
presupuesto y yo me he quedado un poco porque yo me creía que ibas a hacer otra, y 
presentarte las propuestas que teníamos, igual Xavi como yo. Entonces yo no es que no quiera 
que se vote, pero es que yo tenía unas propuestas y no las he podido presentar, entonces me 
gustaría que, si se quedara encima de la mesa, a las próximas podríamos hacer algo. Yo es mi 
opinión. Muchas gracias. 
 

La Sra. Alcaldessa manifesta; gràcies, jo que  també vaig estar a la comissió,  si no 
vaig entendre mal diguérem  que la setmana següent les presentareu, les estudiàvem, però no 
diguérem mai de una comissió, no. Va ser que las tractàvem, inclòs diguérem que volíem fer el 
ple quan abans.  
 

El Sr. Orea Pedraza indica,  molt bona vesprada a tots i a totes. Anem a explicar el vot 
del nostre grup al pressupost. Sincerament després d’analitzar el pressupost creguem que 
aquest no és el pressupost que necessita Canals, es un pressupost que és mero ‘’copia y 
pega’’ de l’any 2019. Jo escoltava a la regidora, a la que de veritat tinc que agrair-li l’esforç de 
presentar un pressupost al plenari, igual que al departament d’intervenció lògicament, el fer un 
pressupost encara que siga al mes de juny, però realment les quanties que se fiquen en 
matèria social i d’ocupació són bàsicament les mateixes que teníem en el pressupost de 2019 i 
lògicament com tot el poble entendrà, la situació del 2019 no te res que veure a la del 2022. 

Per lo tant, nosaltres, la veritat és que vam pensar que este pressupost no era el que 
donava suport, el que donava una realitat a les necessitats de Canals. És més, també tinguem 
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el dubte de que lògicament un pressupost que es presenta el dia 29 de juny, que entrarà en 
vigor en molta sort si és que s’aprova el dia 29 de juliol, per lo qual només tindrà una vigència 
de sis mesos, pues la veritat és que no sé si tampoc té massa sentit aprovar un pressupost el 
primer de la legislatura per a sis mesos. Dit això, nosaltres considerem que quan un govern 
està en minoria deu escoltar a la oposició, deu de parlar en ella, i aixina ho vam fer en el Grup 
Socialista. Va parlar en el equip de govern, si no recorde mal, allà en el mes de gener o febrer, 
vam fer una sèrie de suggereixes, d’aportacions al pressupost inicial que se presentava, 
bàsicament les propostes anaven encaminades, si no recorde mal, parle de memòria, de tindre 
una partida important per a la reparació de carrers, que és una obvietat el estat actual dels 
carrers.  

També apostàvem per una partida per a donar inici a l’expedient per lo menys 
d’entrada a la Mancomunitat de municipis de La Costera-La Canal. Perquè estem perdent 
milers i milers i milers d’euros per estar fora i aïllats.  

També demanàvem una claredat i una seguretat en quant al futur de la escoleta pública 
municipal, i vam dir que una exigència per al nostre entendre per aprovar el pressupost era que 
se confirmara per part de l’equip de govern que l’escoleta seria municipal i de gestió pública, a 
hores d’ara, excepte jo si estic en un error me rectifiqueu, no s’ha confirmat que siga de gestió 
pública o que el curs vinent vaja a ser de gestió pública.  

És a dir, vam interposar una sèrie d’aportacions, que lògicament no esperàvem que el 
100% foren ateses, perquè pues al final cada grup té un model de poble i lògicament el  nostre 
no té perquè imperar, però és difícil que pràcticament cap de les propostes es vegen reflectides 
en el pressupost.  

Per lo tant, la veritat és que quan en la nostra executiva, en el nostre grup estàvem 
debatin el tema del pressupost pues ens veiem prou decebuts, perquè quan es demana eixa 
aportació, eixa participació, quan des de l’equip de govern se diu que la oposició només fica 
palos en les rodes, pedres en el camí, pues nosaltres la veritat que vam dir pues be, enguany 
el pressupost anem a ser actius, i quan vegem que des de febrer ja no se’ns parla, no a 
nosaltres que no som el grup més important, sinó pense que en cap grup, per a portar, per a fer 
eixe projecte de pressupost comú, pues la veritat és que estem un poc decebuts.  

No és el pressupost que necessita Canals per lo que dic, és a dir, en matèria social 
bàsicament les partides són les mateixes, en matèria de pla d’ocupació bàsicament és el 
mateix que en el any 2019, que va ser una copia i pega de l’últim pressupost de l’any 2018, i 
clar, la situació és tan diferent, tan canviant; que no està, no s’ha pensat per al 2022 i tampoc 
està pensat per al 2023 que és un any electoral i se suposa que sempre s’allarga el pressupost.  

En quant a inversions, la veritat és que excepte la inversió que ja tots coneguem de la 
rehabilitació del mercat municipal o de les lones ignífugues que anem a aprovar a continuació, 
la resta de inversions és prou, al nostre entendre, prou poc. Com dir-ho, no té un espirit 
innovador, a banda de que lògicament ja no parlem de participació ciutadana en matèria de 
l’elaboració de pressupost que tant se criticava en la legislatura anterior.  

Per lo tant, la veritat és que no tinguem molts motius per aprovar aquest pressupost. No 
obstant, també ha sigut en reflexió del nostre grup vore la situació en conjunt, i vore la situació 
política no assoles a Canals, sinó a nivell global, i el nostre grup ha fet, jo pense que una anàlisi 
de responsabilitat, i per tant el nostre vot serà d’abstenció, per a que no siga per nosaltres que 
aquest pressupost no tire avant, i que siga una veritat el que tantes voltes diu el equip de 
govern de que es deixe governar. Pues nosaltres anem a facilitar eixa acció de govern, no 
demanem ni que se’ns escolte ni que se’ns faça partícips pràcticament de res, perquè ja hem 
vist que al llarg de 3 anys que n’hi ha un aparent participació però que en definitiva no és real.  

Simplement que per nosaltres no quede, que l’equip de govern tinga un pressupost, 
l’únic possiblement de legislatura i que puga portar-lo endavant, i també evidentment el nostre 
vot serà d’abstenció perquè hi ha una sèrie de partides que ja estan completament desfasades 
en quant al capítol 4 de subvencions i d’aportacions a diferents entitats que considerem que per 
aprovar després modificacions de crèdit que eixa és una, és a dir, quan se diu no, l’oposició no 
ajuda, l’oposició jo pense que a votat a favor el 100% de les modificacions de crèdit que s’han 
aportat per part de l’equip de govern. Per lo tant, sempre hem estat en allò que beneficia al 
poble. El nostre vot serà, ja vos dic abstenció per a facilitar eixa governabilitat i esperem 
simplement que aquest gest de responsabilitat, l’equip de govern ho entenga i sàpiga aprofitar-
lo. 
 

La Sra. Alcaldessa manifesta; Toni, hem veig en l’obligació de poder contestar-te 
algunes de les qüestions que has deixat damunt la taula sense acritud, però evidentment també 
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s’ha de dir la veritat. Vaig a fer unes paraules meues, que no són meues, són d’este senyor 
(senyala a Miquel Alventosa) i es que, si fem malament, si no fem malament, si no fem, ... 
Anem a veure, açò ... mireu l’any passat sense tirar massa d’hemeroteca volíem uns 
pressupostos on estigueren tots els colors, bona voluntat, de fer reunions.. no reunions no, 
comissions. Per tant, entenc que és en les comissions on s’han de fer les propostes, perquè en 
les reunions vau dir que no. Es fam tres, quatre comissions, no es diu res.  

En un grup municipal, més proactiu, seiem, l’admeten de 13, 10 i les altres 3 li diguem 
que per a este pressupost. Montem, i ens veiem en la sorpresa que ens voten en contra. 
Ostres! I aleshores em digueu en tota la tranquil·litat que han segut uns pressupostos que no 
han sigut escoltats? Em perd algo. Em perd algo. Perquè nosaltres hem estat asseguts, 
Hilzonde i jo amb tu. T’hem agafat propostes, però s’ha de dir la veritat també al poble. Mireu, 
en el pla d’inversions anem a reformar els carrers i és veritat que els carrers estàn fets pols; 
tenim el pla d’inversions. La mancomunitat, ara quan este senyor (senyalant a Ruben Gomar) 
acabe una qüestió molt important, ja hem calendaritzat i evidentment la senyora presidenta de 
la mancomunitat sap el nostre parer d’entrar a la Mancomunitat.  

L’escoleta municipal, qui li ha dit a vosté que no vaja a ser pública? Estem també 
treballant en això. No és un copia i pega. És un pressupost auster com ben bé ha dit Mari. I no 
s’oblidem també i m’agradaria que el poble ho tinguera en compte. Hem passat dos anys de 
pandèmia que encara l’arrosseguem molt malament i que l’ajuntament ha estat a l’alçada aon 
tenia que estar, ajudant als seus veïns i veïnes amb més ho necessitava, serveis socials, i 
recordem també aprovat per la corporació en l’exempció de taules, cadires, tendals, .. per al 
tema de la restauració que era un sector també que ho necessitava moltíssim.  

Evidentment, 2 i 2 són 4. Si no hi han ingressos, que anem a fer? Els diners són els 
que són. Se’ls va donar l’opció, també hi ha que dir-ho al poble, se’ls va donar l’opció d’un 
crèdit, però nosaltres, que ens queda poquet de legislatura tampoc volem condicionar a la que 
puga vindre, arrossegar un crèdit. Si nosaltres haguérem presentat un pressupost més 
alaguenyo amb més inversions, que jo crec, crec no, que tot el equip de govern pensa que ara 
no és el moment perquè és una situació econòmica complicada econòmicament, mundial, amb 
un crèdit, la meua pregunta és, l’avereu aprovat? 

 
Jo crec que la lectura de tot açò és, com molt bé la frase de Miquel: si no fem mal, si 

fem mal, .. Per tant, nosaltres presentem este pressupost que entenem que és el millor d’este 
any, l’any que ve, no es preocupeu, en any electoral se presentarà la nostra intenció de abans, 
per a que l’equip de govern que entre tinga el seu pressupost, i que no sàpiga el que es 
governar amb un pressupost prorrogat. Que ¡ojito! també per a que ho entenga la gent, no 
mentim, amb un pressupost prorrogat es treballa, el eixample el tenim, que es treballa en més 
complicació una miqueta més de complicació i li donem molta feina al servei de intervenció, sí, 
no anem a mentir a la gent, però que es treballa? Clar! Ho estem fent. Però nosaltres 
intentarem deixar les coses ben fetes per a que qui entre tinga un pressupost adequat i a 
l’alçada de la situació i actualitzat. 
 

Per tant, evidentment li agraïsc (senyalant a Toni Orea) la seua intervenció, la seua 
extensió, però, coixeja en algunes coses Toni.  Sí, és el que hi ha, és el que estic diguent, no 
dic ninguna mentida, no dic ninguna mentida. A nosaltres se’ns dona l’opció d’un crèdit i 
nosaltres elegim, elegim per responsabilitat i perquè ens queda ben poc jugar amb els números 
que hi han. Sense perdre de vista, sense perdre de vista, atendre a la gent que més ho 
necessita i crear treball. Que eixa és una de les dues coses que en este govern hem intentat 
que no decaiguen,  és un projecte del Pacte dels Sants.  

Per tant, no li estic diguent ninguna mentida. És així, vostè pot fer evidentment i clar, el 
seu relat, l’ha de justificar. Però intentarem que al proper pressupost estiguem totes i tots una 
altra vegada en consens per poder treballar-lo. Però recordem també a la gent que ens escolta 
que l’anterior pressupost es va intentar reunir, consensuar en reunions, es va dir que no, que 
volien comissions i ara resulta que les comissions no són per a treballar les propostes. Em perd 
alguna cosa. I no m’agradaria que el pressupost fora una altra vegada una moneda que es 
desvirtue políticament. El pressupost és una qüestió molt seria, és un pressupost per al poble, 
per tant, respectem-la i treballem-la com cal. 
 

El Sr. Orea Pedraza manifesta, ni quan ens abstinguem ho fem bé.  Ací no és que 
cadascú tinga una veritat per al poble. Jo mai diré al poble,  jo tinc la veritat del tot. No. No. Jo 
no soc tan important, lo ben cert és que si este grup li proposa una sèrie de coses, l’alcaldessa 
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i Hilzonde diuen perfecte, les acceptem, no, no les accepten, en el pressupost no estan, que 
estan en el Pla d’Inversions? no sé, el pla d’inversions encara no s’ha posat al ple, lo ben cert 
és que en el pressupost no està. De totes maneres, de veritat, no, pense, no se, deu de ser que 
no m’expresse amb claredat, si hui hem fet un exercici de responsabilitat , per favor, agarreu-lo 
com el que ho és.  
 

La Sra. Alcaldessa indica, sí, però em veig en la tessitura de poder donar una sèrie de 
situacions i de dir la veritat pel que fa a algunes qüestions que vostè ha dit.  

Nosaltres diguem, estudiem, tant de bo podrem admetre-les totes, torne a repetir, els 
diners són els que són, venim d’una època, d’una pandèmia molt complicada que ha vingut 
menys ingressos, i això és així, i hem estat a l’alçada d’on teníem que estar, i açò es com en 
l’economia domèstica, els diners són els que són i s’ajuda, o quan te ve una circumstància 
sobrevinguda van els diners ahi, i això és atendible, i ho hem votat totes i tots ací, el ajudar, 
evidentment, però els diners són els que són, i torne a repetir.  

El equip de govern haver-ha pogut traure pit i presentar un pressupost brutal, però no 
senyors, nosaltres governem, la situació és la que és i nosaltres no anem a condicionar a 
menys d’un any d’eleccions al equip de govern que puga vindre. Jo crec que això és un exercici 
de responsabilitat. I torne a fer-vos la pregunta, si nosaltres haguérem presentat un pressupost 
amb un senyor crèdit, no l’haguéreu aprovat. 

Per tant anem a ser realistes i este és el que és, el que hi ha, ja està, ja està, no anem 
a entrar ja en debats per favor, perquè es que de veritat, no anem a entrar ja en debats, no, 
sempre talla no, ja ha quedat clar, ja ha quedat clar Toni. 
 

El Sr. Orea Pedraza manifesta, no demanàvem més diners Mai, saps que no 
demanàvem més diners, simplement demanàvem això. 
 

La Sra. Alcaldessa indica, moltes d’elles estan, reforma de carrers, el tema de la 
escoleta, el tema de la Mancomunitat, qui li ha dit a vostè que no va a fer-se?, però s’ha 
d’iniciar un expedient, Toni, no es tan ràpid.  

Recordem, i no és ací el moment per a fer una explicació de la situació de la 
Mancomunitat a Canals, de com estàvem i que va passar, s’ha de depurar eixe expedient, 
s’han de fer les coses com cal, per favor, deixem de fer les coses a mitges, que després les 
legislatures o els equips de govern arrosseguem errors d’altres anys. Nosaltres, que som 
responsables, no volem fer-ho,  per tant, a la Mancomunitat s’entrarà amb la cara ben alta i 
amb l’expedient ben sanejat i com toque, no és tan fàcil, dir anem a entrar i ja, s’ha de fer una 
sèrie de burocràcia, que és així, per a poder entrar dignament, totes i tots ja hem tingut dues o 
tres reunions, però no es tan fàcil, i no vaig, no anem a entrar ara amb el tema de la 
Mancomunitat, d’ací no res tenim un plenari extraordinari, ordinari; si vostè vol portar el punt, el 
podem tractar, el de la Mancomunitat li dic.  
 
 

El Sr. Orea Pedraza manifesta que, s’ha votat dos vegades en contra de l’entrada en la 
Mancomunitat per part de l’equip de govern. 
 

La Sra. Alcaldessa indica ,però no en esta, en este equip de govern no.  
 

El Sr. Orea Pedraza manifesta, en este una i en l’anterior un altra. 
 

La Sra. Alcaldessa manifesta, no, no, jo no recorde res, ara, però no passa res, ho 
mirarem, ho mirarem, i ho buscarem, perquè jo ara mateix jo ho dubte molt però....  perquè 
s’han fet 2-3 reunions i crec que totes inclòs quan érem nous vam anar i mos vam traslladar a 
Vallà a parlar en la presidenta, per tant... Però es que este no és el punt. Té done un minutet, 
val per favor? Perquè no anem a entrar ara en esta qüestió. 
 

La Sra. Badia Ferri manifesta, el tema de la Mancomunitat en esta legislatura es va 
portar per despatx extraordinari i no es va votar la inclusió de l’ordre del dia, no es va votar. 
 

El Sr. Orea Pedraza indica, no es va deixar ni votar. 
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La Sra. Badia Ferri manifesta, no es va votar. Val, val però no per part de l’equip de 
govern. 
 
 El Sr. Orea Pedraza indica, home però si ja no es deixa ni votar un punt.... 
 

La Sra. Badia Ferri manifesta, però no per part de l’equip de govern. 
 

La Sra. Alcaldessa manifesta, ja està, anirem a traure informació i en el proper plenari 
ordinari jo em compromet a fer un xicotet aclariment del relat dels fets, i ja està. Mira, un altre 
exercici de responsabilitat, el pagament de la cua de vora 800.000 euros. També hauríem 
pogut evitar-ho i no pagar-ho, i haver fet coses i coses, i que la gent vera, però també és un 
exercici de responsabilitat. 
 

El Sr. Pérez García manifesta, jo la veritat que hem perd en molts moments, jo crec 
que al final el pressupost per a bé o per a mal és un procediment que té uns temps i unes 
formes, podríem debatre si les formes són o no correctes, si les formes tècnicament, no?, si el 
pressupost tècnicament és correcte o no és correcte, que entenc que sí, perquè això ho fan els 
tècnics. Però bo jo crec que, com he dit, no? El pressupost té uns temps. Estem parlant de que 
estem a 29 de juny i han passat 6 mesos des del 2022 i estem debatent, portant a plenari un 
pressupost que al final és una previsió, previsió, d’ingressos i despeses. A mi m’agradaria 
saber, passats 6 mesos, si estem preparant, si estem portant una previsió o una execució 
parcial d’un pressupost. Perquè al final pràcticament mig pressupost ja s’ha tingut que gastar.  

Al final, jo crec que ací es podran dir moltes coses, i estan en les actes, i pel que ha dit 
la alcaldessa, no? Si hi haguera presentat un pressupost amb un préstec, l’hauríem aprovat? 
Pues ja li dic jo que no. Perquè en el pressupost de l’any passat hi havia un préstec, no el vau 
llevar, no el vau llevar, Perquè aquest grup, aquest grup va demanar que el llevara i no es va 
llevar. Es va dir que les condicions eren molt bones i es va dir que no s’anava a fer ús d’ell, 
però que l’havien posat per si de cas. Però llevar-se, no es va llevar.  

I tornant al principi, jo crec que hi ha un temps i unes formes, crec que faríem un “flaco 
favor” a aquest equip de govern i a aquest departament d’intervenció si aprovarem aquest 
pressupost. Un pressupost que com ja hem dit està totalment desfasat per les dates que es 
presenten i com pareix ser, no? que al final no se col·labora, crec que l’any passat vam arribar 
a presentar unes propostes a aquest grup fins al mes de març, però estem parlant, estem 
parlant. 

Per favor Miquel, jo pense que quan han parlat els demés jo he callat.  
 

El Sr. Alventosa Paz indica, estic parlant en Mai. 
 

El Sr. Pérez García manifesta, home doncs si vols calle jo, parles en Mai i quan acabes 
de parlar en Mai puc parlar jo. 

Aleshores el que estava dient, que al final sembla que no interessa, el vot del nostre 
grup serà en contra perquè creguem, com ja he dit, farem un “flaco favor” a este ajuntament en 
aprovar aquest pressupost que, com ja he dit deuria d’estar presentat en octubre un esborrany, 
estem parlant de finals de juny, que com ha dit el meu company, anant tot bé estaríem parlant 
de finals de juliol principis de agost en tindre resolt la publicació de l’expedient, i per tant, 
estaríem parlant que en agost pràcticament tampoc es faria res, setembre octubre novembre 
desembre, un pressupost per a 4 mesos, el que els demane es que realment deixen aquest 
pressupost i es posen a preparar i a treballar el pressupost de 2023.  
 

La Sra. Alcaldessa manifesta, qui li ha dit que no estem treballant- lo ja? A nosaltres 
també ens interessa deixar les coses ben fetes. Com he acabat de dir. La casa s’ha de deixar 
ben feta per a qui puga entrar, nosaltres o altra gent i no trobar-se lo que ens hem trobat 
nosaltres, de molts anys, es pot presentar perfectament a Octubre, perfectament, tres mesos 
abans de l’any es pot presentar, anem a intentar-ho clar que sí, clar que sí.  

 
El Sr. Pérez García manifesta, a veure si es de veritat, sols demane que tinguem un 

pressupost presentat en temps per a poder treballar. 
 

La Sra. Alcaldessa manifesta, clar, molt bé, quan vosaltres estàveu governant tampoc 
el presentàveu en octubre, però bo, pareix ser que a nosaltres ara . 
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El Sr. Pérez García indica, jo li dic que  jo he aprovat pressupostos abans de que 

acabara l’any.  
 

La Sra. Alcaldessa manifesta, jo vaig traure, vaig tirat d’hemeroteca però també vaig a 
apuntar-meu per a explicar-ho en el ordinari, clar que si, els papers estan, perfectament.  
 

Jo vull abans de passar a la votació quedar-me amb..., doncs amb xifres; en 4 anys no 
s’ha augmentat la pressió fiscal, este mes serveis socials ha destinat 16.000 euros a despeses 
de llum, aigua i menjar. Seguim treballant, anem a passar a votació. 
 

. . . 
 

 No produint-se altres intervencions, la Presidenta sotmet a votació sense més tràmits 
la proposta d’acord, donant el següent resultat: Vots a favor: 6, corresponents als 
Srs./Sres. Dª Mª José Castells Villalta, D. Miguel Ángel Alventosa Paz, Dª Verónica Ferri Fayos, 
i Dª Maria Carmen Brú García (del Grup Municipal Compromís per Canals); Dª Hilzonde Neus 
Badia Ferri  i Dª. Mª Isabel Real Fayos (del Grup Municipal Canals en Moviment); Vots en 
contra: 6, corresponents als Srs./Sres. D. Francisco Lopez Trigueros, D. Antonio Pérez 
García, Dª Andrea Sisternes Martorell, Dª Clementina Lillo Mollá i Dª Josefa Juan Martínez (del 
Grup Municipal Popular); ) i Dª Maria Celia Bononad Martínez (regidora no adscrita); ; 
Abstencions: 2 corresponents als Srs./Sres. D. Antonio Manuel Orea Pedraza i Dª. Inés M. 
Poveda Mira (del Grup Municipal Socialista). 
 
 
 Existint un empat en la votació i d’acord al article 100.2) del Reial Decret 2568/1986, de 
28 de novembre  pel qual s’aprova el Reglament d’Organització, Funcionament i Règim Jurídic 
de les Entitats Locals, que indica: “en el cas de votacions amb resultat d’empat, s’efectuarà una 
nova votació, i si persisteix l’empat, decidirà el vot de qualitat del President”. 
 
 Per tant, la Presidència procedeix a efectuar sense més tràmit una nova votació, 
donant el següent resultat: Vots a favor: 6, corresponents als Srs./Sres. Dª Mª José 
Castells Villalta, D. Miguel Ángel Alventosa Paz, Dª Verónica Ferri Fayos, i Dª Maria Carmen 
Brú García (del Grup Municipal Compromís per Canals); Dª Hilzonde Neus Badia Ferri  i Dª. Mª 
Isabel Real Fayos (del Grup Municipal Canals en Moviment); Vots en contra: 6, 
corresponents als Srs./Sres. D. Francisco Lopez Trigueros, D. Antonio Pérez García, Dª 
Andrea Sisternes Martorell, Dª Clementina Lillo Mollá i Dª Josefa Juan Martínez (del Grup 
Municipal Popular); ) i Dª Maria Celia Bononad Martínez (regidora no adscrita); Abstencions: 2 
corresponents als Srs./Sres. D. Antonio Manuel Orea Pedraza i Dª. Inés M. Poveda Mira (del 
Grup Municipal Socialista). 
 
 Per tant, persistint l’empat en la nova votació efectuada a l’efecte, i d’acord amb 
el vot de qualitat de la Presidenta, l’Ajuntament Ple aprova i la Sra. Alcaldessa proclama 
adoptat el següent ACORD: 
 

. . . 
 

ANTECEDENTS 

I.- Per l'equip de govern s'ha procedit a elaborar el Pressupost de l'Entitat, de conformitat 
amb el que es disposa en l'art. 168.1 del TRLRHL. 

II.- Memòria d'Alcaldia explicativa del contingut del mateix i de les principals 
modificacions en relació amb el de l'any anterior. 

III.- Consta informe econòmic – financer emès per la Intervenció General, previst en 
l'article 168.1 i) del TRLRHL. 

IV.- S'acompanyen els Estats de previsió de la societat mercantil Risoncha S.L.U. per a 
l'exercici 2022, aprovats per la Junta General de la citada mercantil, ascendint tant l'estat 
d'ingressos com el de despeses a la quantitat de 527.925,62 euros. 

V.- S'arreplega en l'expedient la següent documentació: 
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• Bases d'Execució del Pressupost General. 

• Pla de Disposició de fons. 

• Pla estratègic de subvencions 

• Estat de Previsió de moviments i situació del deute 

• Annexe de personal de l'entitat. 

• Annexe de les inversions a realitzar. 

• Liquidació dels pressupostos dels exercicis 2020 i 2021. 

• Annexe de beneficis fiscals en tributs locals. 

• Annexe amb informació relativa als convenis suscrits en materia de despesa 
social. 

 

El pressupost de l'Ajuntament de Canals per a l'exercici 2022 ascendeix, tant en 
ingressos com en despeses a 9.542.744,37 euros, distribuïts de la següent forma: 

 

CLASSIFICACIÓ ECONÒMICA 

RESUM ESTAT D'INGRESSOS 2022 

Capítol Descripció Import 

A) OPERACIONS NO FINANCERES 9.524.714,01 

A.1 OPERACIONS CORRENTS 9.524.714,01 

1 Impostos directes 3.780.000,00 

2 Impostos indirectes 95.000,00 

3 Taxes, preus públics i altres ingressos 868.400,00 

4 Transferències corrents 4.618.281,44 

5 Ingressos patrimonials 163.032,57 

A.2 OPERACIONS DE CAPITAL 0,00 

6 Alienació d'Inversions reals 0,00 

7 Transferències de capital 0,00 

B) OPERACIONS FINANCERES 18.030,36 

8 Actius financers 18.030,36 

9 Passius financers 0,00 

TOTAL 9.542.744,37 

   
CLASSIFICACIÓ ECONÒMICA 

RESUM ESTAT DE DESPESES 2022 

Capítol Descripció Import 

A) OPERACIONS NO FINANCERES 9.524.714,01 

A.1 OPERACIONS CORRENTS 9.382.618,43 

1 Despeses de personal 4.686.255,07 

2 Despeses corrents en béns i serveis 3.565.433,06 

3 Despeses financeres 5.500,00 

4 Transferències corrents 1.125.430,30 

A.2 OPERACIONS DE CAPITAL 142.095,58 

6 Inversions reals 142.095,58 

7 Transferències de capital 0,00 

B) OPERACIONS FINANCERES 18.030,36 

8 Actius financers 18.030,36 

9 Passius financers 0,00 

TOTAL 9.542.744,37 

 

 

 

Secretaria

Expediente 1045116ANIF: P4608300B

08 Acta Ple 26.06.22 - SEFYCU 3510640

La comprobación de la autenticidad de este documento y otra información está disponible en https://canals.sede.dival.es/

Código Seguro de Verificación: M9AA YMT9 3K7P XALD 2LHHAJUNTAMENT DE CANALS

FIRMADO POR

El
 v

ice
se

cr
et

ar
i

Ru
bé

n 
GO

M
AR

 M
OR

AN
T

26
/0

9/
20

22
 1

2:
32

FIRMADO POR

L'a
lca

ld
es

sa
M

 J
os

é 
 C

AS
TE

LL
S 

VI
LL

AL
TA

26
/0

9/
20

22
 1

2:
47

Pág. 11 de 23

https://canals.sede.dival.es/firma/infocsv.aspx?csv=M9AAYMT93K7PXALD2LHH
https://canals.sede.dival.es/firma/infofirmante.aspx?idFirmante=12026355&csv=M9AAYMT93K7PXALD2LHH
https://canals.sede.dival.es/firma/infofirmante.aspx?idFirmante=12027142&csv=M9AAYMT93K7PXALD2LHH


VI.- El Presupuesto consolidado, una vez eliminadas las operaciones internas, de 
acuerdo con lo previsto en artículo 117 del R.D. 500/1990, de 20 de abril, asciende a 
9.688.595,17 euros en ingresos y gastos, distribuidos de la siguiente forma:  

 

     

PRESSUPOST CONSOLIDAT D'INGRESSOS 

Capítol Descripció 
Ajuntament de 

Canals 
Risoncha S.L.U. Total consolidat 

1 Impostos directes 3.780.000,00 0,00 3.780.000,00 

2 Impostos indirectes 95.000,00 0,00 95.000,00 

3 
Taxes, preus públics i altres 
ingressos 

868.400,00 
373.195,32 

1.006.240,80 
-235.354,52 

4 Transferències corrents 4.618.281,44 154.730,30 4.634.281,44 

      -138.730,30   

5 Ingressos patrimonials 163.032,57 0,00 155.042,57 

    -7.990,00     

6 Alienació d'Inversions reals 0,00 0,00 0,00 

7 Transferències de capital 0,00 0,00 
0,00 

      0,00 

8 Actius financers 18.030,36 0,00 18.030,36 

9 Passius financers 0,00 0,00 0,00 

Total 
9.542.744,37 527.925,62 

9.688.595,17 
-7.990,00 -374.084,82 

     
     

     

PRESSUPOST CONSOLIDAT DE DESPESES 

Capítol Descripció 
Ajuntament de 

Canals 
Risoncha S.L.U. Total consolidat 

1 Despeses de personal 4.686.255,07 414.756,62 5.101.011,69 

2 
Despeses corrents en béns i 
serveis 

3.565.433,06 100.529,00 3.422.617,54 
-235.354,52 -7.990,00 

3 Despeses financeres 5.500,00 640,00 6.140,00 

4 Transferències corrents 1.125.430,30 0,00 986.700,00 
    -138.730,30     

6 Inversions reals 142.095,58 12.000,00 154.095,58 

7 Transferències de capital 0,00 0,00 0,00 
    0,00   

8 Actius financers 18.030,36 0,00 18.030,36 

9 Passius financers 0,00 0,00 0,00 

Total   9.542.744,37 527.925,62 9.688.595,17 

    -374.084,82 -7.990,00   

     
VII.- Vista la Proposta d'Alcaldia, relativa a la Plantilla Municipal de 2022.  

 
VIII.- Informe de la Intervenció, de verificació del compliment de l'objectiu d'estabilitat 

pressupostària i límit de despesa no financera, del pressupost general de l'any 2022. 
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IX.- Informe favorable de l'interventor, en el que es posa de manifest l’incompliment dels 
terminis previstos en l’article 168.4 TRLHL. 

 Als quals són aplicable els següents 

FONAMENTS JURÍDICS 

A)  L'art.168.1 del TRLRHL disposa que el Pressupost de l'Entitat local serà format pel 
seu president i a ell haurà d'unir-se la documentació assenyalada en el mateix article. 

B)  Els articles 168.4 del TRLRHL i 18.4 del Reial decret 500/1990, de 20 d'abril, 
estableixen que el projecte de Pressupost General, informat per la Intervenció i amb els 
annexos i documentació complementària, serà remès al Ple de la Corporació per a la seua 
aprovació, esmena o devolució. 

C)   Llei Orgànica 2/2012, de 27 d'abril, d'Estabilitat Pressupostària i Sostenibilitat 
Financera. 

D)  De conformitat amb l'art. 169 del TRLRHL, aprovat inicialment el Pressupost general, 
s'exposarà al públic, previ anunci en el butlletí oficial de la província, per 15 dies, durant els 
quals els interessats podran examinar-ho i presentar reclamacions davant el Ple. El Pressupost 
es considerarà definitivament aprovat si al final del període d'exposició no s'hagueren presentat 
reclamacions; en cas contrari, es requerirà acord exprés pel qual es resolguen les formulades i 
s'aprove definitivament el Pressupost. 

 

En virtut de quant antecedeix, el Ple acorda: 
 

 
Primer.- Aprovar inicialment el Pressupost General de l'Ajuntament de Canals per a 

l'exercici 2022, que ascendeix a 9.688.595,17 euros tant en ingressos com en despeses, amb 
el següent resum per Capítols: 
 

     

PRESSUPOST CONSOLIDAT D'INGRESSOS 

Capítol Descripció 
Ajuntament de 

Canals 
Risoncha S.L.U. Total consolidat 

1 Impostos directes 3.780.000,00 0,00 3.780.000,00 

2 Impostos indirectes 95.000,00 0,00 95.000,00 

3 
Taxes, preus públics i altres 
ingressos 

868.400,00 
373.195,32 

1.006.240,80 
-235.354,52 

4 Transferències corrents 4.618.281,44 154.730,30 4.634.281,44 

      -138.730,30   

5 Ingressos patrimonials 163.032,57 0,00 155.042,57 

    -7.990,00     

6 Alienació d'Inversions reals 0,00 0,00 0,00 

7 Transferències de capital 0,00 0,00 
0,00 

      0,00 

8 Actius financers 18.030,36 0,00 18.030,36 

9 Passius financers 0,00 0,00 0,00 

Total 
9.542.744,37 527.925,62 

9.688.595,17 
-7.990,00 -374.084,82 

     
      

PRESSUPOST CONSOLIDAT DE DESPESES 
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Capítol Descripció 
Ajuntament de 

Canals 
Risoncha S.L.U. Total consolidat 

1 Despeses de personal 4.686.255,07 414.756,62 5.101.011,69 

2 
Despeses corrents en béns i 
serveis 

3.565.433,06 100.529,00 3.422.617,54 
-235.354,52 -7.990,00 

3 Despeses financeres 5.500,00 640,00 6.140,00 

4 Transferències corrents 1.125.430,30 0,00 986.700,00 
    -138.730,30     

6 Inversions reals 142.095,58 12.000,00 154.095,58 

7 Transferències de capital 0,00 0,00 0,00 
    0,00   

8 Actius financers 18.030,36 0,00 18.030,36 

9 Passius financers 0,00 0,00 0,00 

Total   9.542.744,37 527.925,62 9.688.595,17 

    -374.084,82 -7.990,00   

     
 

 
 Segon.-  Aprovar la Plantilla de personal, amb el següent detall: 
 
                                               PLANTILLA MUNICIPAL 2022 
 
A) FUNCIONARIS DE CARRERA 

DENOMINACIÓ GRUP Nº PLACES NIVELL 

I) ESCALA D'HABILITACIÓ DE CARÀCTER NACIONAL 

a) Subescala de Secretaria 

Secretari A1 1 26 

b) Subescala d'Intervenció-Tresoreria 

Interventora A1 1 26 

Tresorer A1 1 26 

c) Subescala de Secretaria-Intervenció 

Vicesecretari A1/A2 (1) 1 26 

(1) Es classifica en A1, encara que podrà ser exercida pels funcionaris del grup A2 als quals es refereix l'apartat 4 de 
l'article únic del Reial decret 522/2005, de 13 de maig. 

II) ESCALA D'ADMINISTRACIÓ GENERAL 

a) Subescala Tècnica 

Tècnic d'adm. General A1 3 26 

Tècnic d'adm. General A1 2 24 

b) Subescala Administrativa 

Administratiu adm. General C1 12  18 

c) Subescala Auxiliar  

Auxiliar Administratiu C2 7 14 

d) Subescala Subalterna 

Subaltern AP (3) 3 12 

III) ESCALA D'ADMINISTRACIÓ ESPECIAL 
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a) Subescala Tècnica 

a.1) Classe Superior 

Arquitecte A1 1 26 

a.2) Classe Mitjana 

Arquitecte Tècnic A2 1 20 

Assistenta Social A2 1 20 

Tècnic Mitjà Gestió Ambiental A2 1 20 

Enginyer Tècnic Industrial A2 1 20 

a.3) Classe Auxiliar 

Delineant-Inspector d'obres C1 1 18 

Tècnic Informàtic de Sistemes C1 1 22 

Tècnic Informàtic de Sistemes C1 1 18 

b) Subescala de Serveis Especials 

b.1) Classe Policia Local i els seus auxiliars 

b.1.1) Escala Tècnica 

Inspector A2 1 26 

b.1.2) Escala Executiva    

Oficial B/C1 (2) 3 20 

b.1.3) Escala Bàsica 

Oficial C1 3 20 

Agent C1 17 18 

(2) Es classifica en B, encara que podrà ser exercida pels funcionaris del grup C1 als quals es refereix les Disposicions 
transitòries novena i onzena de la Llei 17/2017, de 13 de desembre, de la Generalitat, de Coordinació de Policies Locals 
de la Comunitat Valenciana . 

 
B) PERSONAL LABORAL 

DENOMINACIÓ GRUP Nº PLACES NIVELL 

1. EDUCACIÓ 

Conserge C.P. Calixte III AP (3) 1 12 

Conserge C.P. José Mollá AP (3) 1 12 

Conserge C.P. Vicent Rius AP (3) 1 12 

Psicòleg/Pedagog A1 2 20 

Professor EPA A1 2 20 

Professor EGB/EPA A2 1 20 

Professor EGB/EPA A2 1 16 

Auxiliar de Biblioteca C2 2 14 

2. BRIGADA D'OBRES    

Cap de Brigada d'obres C2 1 16 

Oficial 1ª Encargado Obras C2 1 14 

Oficial 1ª d'Obres C2 2 14 

Oficial 1ª Varis C2 3 14 

Peó Especialitzat AP (3) 1 12 

Peó AP (3) 10 12 

Conserge Cementeri AP (3) 1 12 
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* Quatre places de peons i un peó especialitzat estan declarats com a amortitzables de forma simultània i conforme es 
produïsca la cubrición de les places d'oficials.  

3. ALTRES SERVEIS 

Coordinador Esportiu A1 1 20 

Agent d’Ocupació i Desenvolupament Local A2 1 20 

Educador de Carrer A2 1 20 

Assistent/a Social A2 2 20 

Monitor/a Ocupacional C1 1 18 

Ajudant de Coordinador esportiu C2 1 14 

Coordinador de Ràdio C2 1 16 

Monitor de Ràdio C2 1 10 

Auxiliar de Mantenimiento de Instalaciones 
Culturales 

C2 1 14 

Conserge C. Esportiu AP (3) 2 12 

Auxiliar d'Ajuda Domicili AP (3) 2 12 

 

(3) Agrupacions professionals segons la Disposició Transitòria Tercera i Disposició Addicional Setena de la Llei 7/2007, 
de 12 d'Abril, de l'Estatut Bàsic de l'Empleat Públic. Equivalent a grup “E” de l'article 25 de la Llei 30/1984, de 2 d'agost, 
de Mesures per a la Reforma de la Funció Pública. 

 

4. PERSONAL EVENTUAL 

Secretari Alcaldia, relació amb mitjans de 
comunicació, protocol i assessorament. 

 1 100% de Dedicació 

 
 

 
Tercer.- Sotmetre el Pressupost General, inicialment aprovat a informació pública durant 

15 dies, previ anunci en el butlletí oficial de la província, durant els quals els interessats podran 
examinar-los i presentar reclamacions davant el Ple. 
 

Cuart.- L'Expedient es considerarà definitivament aprovat, si al final del període 
d'exposició no s'hagueren presentat reclamacions, de conformitat amb el que es disposa en 
l'article 169.1 del Reial decret Legislatiu 2/2004, de 5 de març, pel qual s'aprova el text refós de 
la Llei Reguladora de les Hisendes Locals, havent de complir-se el tràmit de la seua publicació, 
resumit per Capítols, en el BOP i en el Tauler d'anuncis d'aquest Ajuntament, juntament amb la 
plantilla. 
 

Cinqué.- Remetre còpia del referit pressupost a l'Administració General de l'Estat i a la 
Comunitat Autònoma. 

 
 
 

 
1.2- MODIFICACIÓ DE CRÈDITS 19/2022, PER CRÈDITS EXTRAORDINARIS AMB 

CÀRREC AL RTTG, PER A “INSTAL·LACIÓ DE PROTECCIÓ EN FAÇANES AMB LONES 
IGNÍFUGUES A CANALS, PÇ. MAJOR DE CANALS”, PER A LA FOGUERA. (EXP. 
1029386D). 
 
 Es dóna compte de la proposta d’acord que va ser dictaminada favorablement per la 
Comissió Municipal Informativa d’economia i Especial de Comptes, en sessió celebrada el dia 
15 de juny de 2022  (sessió 8/2022), i que se sotmet a votació en el present punt. 

 
Obert el torn d’intervencions, es produeixen les que, en síntesi, s’assenyalen. 
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El Sr. Alventosa Paz manifesta, bona vesprada a totes i tots, a la gent que també 
estiga escoltant-nos a través de canals radio i la que estiga actualment veient-nos per youtube.  
 

Bé, aquesta modificació de crèdit  ve donada com sabeu per eixa protecció que s’ha 
d’oferir a l’hora de cremar la nostra foguera, i bé, és un requeriment que ens fan des dels 
bombers i que òbviament han d’haver unes mesures de protecció  perquè siga possible poder 
desenvolupar aquest espectacle. 

Es va fer una primera proposta des de la part de la empresa a la que se li va requerir la 
tasca de fer aquest projecte d’una ancorada a la façana. En aquest sentit on les lones anaven 
ancorades a façana, òbviament açò portava uns problemes que era haver de recollir de part 
dels veïns eixa deixadesa de la façana en aquest cas apart de l’ajuntament i òbviament açò 
portava una sèrie de problemes en aquest sentit. 

Una primera reunió amb els veïns, alguns estaven d’acord, altres no. Per tant vam anar 
a una segona proposta que era ancorar a terra i algunes ancorades a façana, però finalment se 
va decidir que totes foren ancorades a terra sense cap obstacle en companyia dels veïns i que 
ens tingueren que donar en aquest cas el permís per sempre i si se ven o si se passa alguna 
cosa en la façana òbviament pues els problemes que puguen vindre. 

 Per tant, aquest últim projecte és un projecte que recorre una ancorada a terra d’una 
espècie de bastimentada, diguem-ho aixina d’esta manera, i col·locació d’eixes lones 
ignífugues que aniran envoltant les 3 primeres cases que són el que marca el projecte que més 
perill tenen  pel nivell calorífic que marquen la crema de la foguera, i també, si no recorde mal  
la protecció també per part dels campanars en aquest cas de l'església parroquial.  

Aquestes lones podran tirar-se una mitja hora abans més o menys, una hora abans de 
la crema de la foguera, estaran abans més o menys a uns 70-80cm de les façanes per a salvar 
òbviament el balcó de les mateixes.  

I bé, tot açò ve òbviament com he dit abans per a adaptar-nos a eixa seguretat que des 
del consorci i des dels bombers se’ns demana que s’haja de fer d’aquesta manera sinó ja tenim 
eixe informe conegut dels bombers que ens van dir que òbviament si no estaven aquest tipus 
de protecció, ells no anaven a vindre i que òbviament la foguera no anava a poder cremar-se 
en aquest sentit. 

Per tant, aquesta modificació pressupostària va en aquest sentit, va per a poder fer 
l’execució d’aquestes lones, unes lones que cal recordar que aniran serigrafiades amb les 
fotografies de les façanes per a que l’impacte visual siga el menor possible en aquest sentit i 
que, pues això, òbviament les fotografies i tots el vídeos i l’entorn es quede de la millor manera 
visualment possible en aquest element nou que entrarà en vigor a partir de la foguera de 2023 i 
que tindrem, serà una realitat i que hem d’anar acostumant-nos a que siga així. Òbviament 
tenim una festa, la festa més gran dedicada a Sant Antoni i òbviament açò porta també uns 
riscos en aquest sentit, ja ho vam poder veure desafortunadament en 2019. Afortunadament... 
en 2020, de perdo 2020. I com bé diu Mai eixe exercici també de ser un govern on  hem fet les 
coses creguem que com toca, estaven tots els projectes acceptats, tots els projectes firmats i 
afortunadament soles van ser danys estructurals-materials els que va passar en eixa caiguda 
de la foguera i que òbviament açò que ve a donar-nos un poc més de seguretat a la plaça i a 
eixe acte de celebració de la nostra festa. 

Per tant crec que queda tot explicat, sols faltaria eixa modificació pressupostaria per a 
poder desenvolupar i poder portar endavant la compra i col·locació de les lones, que si tot va 
bé supose que a octubre-novembre pues les tindrem allí col·locades per veure si fan la seua 
funció, per veure que està tot correcte i ja pues desmuntarem i al gener quan tornen les festes 
les tornarem a muntar per a que la crema siga de la forma més segura possible. 
 

La Sra. Alcaldessa manifesta, gràcies per l’explicació Miquel.  
 

. . . 
 

 No produint-se altres intervencions, la Presidenta sotmet a votació sense mes 
tràmits la proposta, donant el següent resultat: Vots a favor: 14, corresponents als 
Srs./Sres. Dª Mª José Castells Villalta, D. Miguel Ángel Alventosa Paz, Dª Verónica Ferri Fayos, 
i Dª Maria Carmen Brú García (del Grup Municipal Compromís per Canals); Dª Hilzonde Neus 
Badia Ferri  i Dª. Mª Isabel Real Fayos (del Grup Municipal Canals en Moviment) D. Francisco 
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Lopez Trigueros, D. Antonio Pérez García, Dª Andrea Sisternes Martorell, Dª Clementina Lillo 
Mollá i Dª Josefa Juan Martínez (del Grup Municipal Popular); D. Antonio Manuel Orea Pedraza 
i Dª. Inés M. Poveda Mira (del Grup Municipal Socialista) i Dª Maria Celia Bononad Martínez 
(regidora no adscrita); Vots en contra: Cap; Abstencions: Cap. 
 
 Per tant, l’Ajuntament Ple aprova i la Presidenta proclama adoptat el següent 
ACORD: 
 
 

“ANTECEDENTS 
 

 I.- Memòria justificativa de la necessitat de realitzar la despesa a l'exercici i de la 
inexistència o insuficiència de crèdit en el nivell en què estiga establida la vinculació jurídica. 
 
 En dita memòria es detallen les aplicacions afectades per la modificació 
proposada com a expedient de modificació del Pressupost núm. 19/2022, que adopta la 
modalitat de Crèdits Extraordinaris, i que es proposa finançar amb el RTGG líquid procedent de 
la liquidació del pressupost 2021. 
  

II.- Vist el Informe favorable d'Intervenció. 
 

FONAMENTS JURÍDICS 

 A)  L’article.168.1 del TRLRHL disposa que el Pressupost de l'Entitat local serà 
format pel seu president i a ell haurà d'unir-se la documentació assenyalada en el mateix 
article. 

 B)  Els articles 168.4 del TRLRHL i 18.4 del Reial decret 500/1990, de 20 d'abril, 
estableixen que el projecte de Pressupost General, informat per la Intervenció i amb els 
annexos i documentació complementària, serà remés al Ple de la Corporació per a la seua 
aprovació, esmena o devolució. 

 C)   Llei orgànica 2/2012, de 27 d'abril, d'Estabilitat Pressupostària i Sostenibilitat 
Financera. 

 D)  De conformitat amb l'art. 169 del TRLRHL, aprovat inicialment el Pressupost 
general, s'exposarà al públic, previ anunci en el butlletí oficial de la província,  per 15 dies, 
durant els quals els interessats podran examinar-ho i presentar reclamacions davant el Ple. El 
Pressupost es considerarà definitivament aprovat si al final del període d'exposició no 
s'hagueren presentat reclamacions; en cas contrari, es requerirà acord exprés pel qual es 
resolguen les formulades  i s'aprove definitivament el Pressupost. 

 E)  Reial decret 500/1990, de 20 d'abril, pel qual es desenvolupa el Capítol I del 
Títol VI, de la Llei 39/1998, de 28 de desembre, Reguladora de les Hisendes Locals, en matèria 
de pressupostos (articles 34 a 38) i les Bases 6a i 7a de les d'Execució del Pressupost vigent.  

 

 En virtut de quant antecedeix, el Ple acorda: 

 

 PRIMER.- Aprovar inicialment l’expedient de modificació de crèdits 19/2022, amb 

càrrec al romanent líquid de tresoreria, conforme al següent detall: 

 

Org. Prog. Econ. Descripció Import Tipus 

            

            

31 33801 62300 Fira i festes. Instal.lacio de protecció de façanes amb lones 
ingnífugues en la pl Major. 

174.639,41 
CE 

            

      TOTAL   174.639,41   
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FINANÇAMENT 

Quant al finançament de l'expedient, el mateix es realitza amb càrrec al Romanent 

de Tresoreria per a despeses generals derivat de la liquidació del pressupost de l'exercici 2021. 

     

FINANCIACIÓ CRÈDITS EXTRAORDINARIS 

Codi Descripció Import 

87000 Romanent de Tresoreria per a despeses generals  174.639,41 

  TOTAL 174.639,41 

 

 Aquest expedient es mantindrà vigent encara que s’aprove el pressupost 
municipal per a 2022. 
 
 SEGON.-  Ordenar l'exposició pública del present acord mitjançant anunci en el 
Butlletí Oficial de la Província, per termini de quinze dies, a l'efecte de que els interessats 
puguen formalitzar les reclamacions que estimen convenients en defensa dels seus legítims 
interessos. 
 
 L'acord es considerarà definitivament aprovat si durant el citat termini no 
s'hagueren presentat reclamacions; en cas contrari, el Ple disposarà d'un termini d'un mes per 
a resoldre-les i aprovar definitivament. 
 Aquest expedient es mantindrà vigent encara que s’aprove el pressupost municipal 
per a 2022. 
 
 
 
 2. ASSUMPTES DICTAMINATS PER LA COMISSIÓ INFORMATIVA DE 
COORDINACIÓ ADMINISTRATIVA, BENESTAR SOCIAL I GOVERN OBERT. 
 
 2.1 MOCIÓ-PROPOSTA CONJUNTA DELS GRUPS MUNICIPALS COMPROMÍS I 
CANALS EN MOVIMENT PEL 28 DE JUNY, DIA INTERNACIONAL DE L’ORGULL LGTB+. 
(EXP.1037319X) 
 
 Es dóna compte de la moció conjunta dels Grups Municipals Compromís per Canals i 
Canals en Moviment, relativa al assumpte de referencia. 
 
 

La Sra. Badia Ferri manifesta, bona vesprada a totes i tots. Això, com diu Mai vaig a 
passar a la lectura de la moció que es va tractar a la comissió, val?. 

 Dona lectura a la moció 
 
  La Sra. Alcaldesa indica, val, hem d’aclarir una qüestió, fem un recés de 5 minuts i ara 
tornem. 
 (Es fa un recés.) 

 
Val, doncs com la qüestió ha estat més ràpida d’eixos 5 minuts i estem totes i tots, 

anem a reprendre el plenari. Vaig a donar-li la paraula a Hilzonde, la regidora d’igualtat que vol 
clarificar  una qüestió en vers a la moció.  
 

La Sra. Badia Ferri manifesta, res és molt curteta que ha hagut una errata i en els 
punts del acord en el punt 1 es quedarà de la següent manera: 

 
“Realitzar una denúncia explícita contra la lgtbfòbia, així com expressar un compromís 
concís d'engegada de mesures per a eradicar aquesta xacra social. “ 

 
 

Es quedarà així en la moció, també m’agradaria afegir alguna cosa, ja que tinc jo la 
paraula, abans de la votació. Aquest dissabte per primera vegada després dels 3 anys que 
portem de legislatura i donat que ja tinguem una quasi normalitat després de la pandèmia si 
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que m’agradaria convidar a la corporació, tant a la corporació com a la gent que ens escolta 
pues per la ràdio o per les xarxes socials que aquest dissabte anem a celebrar l’orgull a Canals 
amb un sopar popular de baix braç en la que la gent està convidada a vindre a sopar al pati del 
col·legi Calixtre lll. Tenen que portar-se la beguda i el sopar; nosaltres ficarem taules i cadires 
per tal de poder tenir allí un poc de germanor entre totes i tots ja que tinguem ganes de eixir de 
casa i també podem celebrar l’orgull amb els monòlegs d’stand out comedy, que tindrem a 
pamdemia, a lluís mosquera, a cabra fotuda, i a Ferran, el sopar serà a les 21:00h, a les 20:30h 
tindrem les portes obertes, soparem cap a les 21:00h i a les 22:30 serà l’espectacle. 
 

La Sra. Alcaldesa manifesta, per favor, un poquet de respecte. Així com volíeu que 
estàveu parlant que ... (es dirigeix a Toni Pérez). 
 

El Sr. Pèrez García indica, es una moció, es vota la moció, i quan s’acaba el ple pues 
es parla de tot açò. 
 

La Sra. Badia Ferri manifesta, Toni, anem a veure, escolta’m una cosa, estic fent-ho 
de forma distesa... sé massa bé, sé massa bé lo que he dit. He dit que sé que he llegit una 
moció i que ja que tenia la paraula anava a aprofitar que tenia este...., no crec que hi haja major 
problema, en això. A veure, si voleu, si lo que vulgueu és traure-li punta a tot el que diguem 
pues podeu continuar així. Jo ja he fet la invitació que espere que se quede en lo últim, que la 
invitació es a les 22:30h en el Calixtre lll. 
 

La Sra. Alcaldesa manifesta que en el pressupost s’ha donat la paraula i després s’ha 
votat, no passa res. Anem a procedir a la votació i ara parlareu. Es que primer es debat i 
després es vota. Sempre s’ha fet així, per lo tant anem a donar-vos la paraula per a que 
cadascú diga el que crega convenient. Celia Bononad. 
 

La Sra. Bononad Martínez manifesta, muy buenas tardes otra vez, yo quisiera, yo 
estoy de acuerdo con la moción, me parece perfecto. Lo único que como dije en la comisión 
que, decir ultraderecha, yo que se, es que lo que yo veo hoy en dia es que en todos los 
partidos hay discriminación por parte de todos, el colectivo, lo que veo yo hoy en dia, que no 
hace falta derecha ni psoe ni nada. Hay, en todos los partidos hay discriminación, porque si nos 
ponemos a hablar de la bandera, al que lleva la bandera también lo matan, que quiero decir 
ese hincapié, pero que yo estoy conforme con la moción, lo que pasa ese hincapié, que ya se 
lo dije a Hilzonde de ultraderecha me parecía un poco fuerte. Pero que no es por otra cosa. 
Que yo estoy a favor de la moción. Gracias.  
 

El Sr. Orea Pedraza manifesta, bona vesprada a totes i a tots, altra volta. Evidentment 
anem a votar a favor d’aquesta moció com no podia ser d’altra forma. Estem, si no al 100%, 
perquè lògicament no és el nostre argumentari però estem plenament d’acord en el que es diu i 
sobretot en la part resolutiva. Hi ha que  recordar que jo ací represente a un partit que és el que 
ha portat el matrimoni igualitari, que els drets al col·lectiu i que evidentment a lluitat en 
companyia de molts, de moltíssima gent per fer possible que avui en dia, encara que queda 
molt de camí per recórrer, pues lògicament els drets de tots i totes per estimar a qui volem pues 
siga una realitat.  

I sí que voldria, jo si que voldria si me deixa l’alcaldessa dir, un minutet, es que estem 
en un moment que és molt, molt complicat, els que van nàixer abans del anys 80, que se mos 
critica moltes coses, però crec que hem tingut la sort de viure un moment d’expansió de drets i 
d’expulsió de certes formes de conducta al nostre país, i parle no sols del col·lectiu LGTB, sinó 
també del feminisme, que es un altre dret i tindria que ser, com va dir una companya meua, un 
bé immaterial de la humanitat. Hem vist als últims anys, com uns drets que pensàvem que 
teníem adquirits doncs no son així, hi ha una part, que jo denomine ultradreta i estic segur que 
en aquest ple no hi ha ningú al qui se pugua dir ultradreta, però si que hi ha partís i estém 
veient-ho que sí s’oposen a ficar una banderola, arcoiris que representa a una gran part de la 
població, pensem que estimar no es delicte, es una cosa que tenim dret tots. Si que estém 
veien que hi ha una part important de la política a aquest país que intenta retallar, normalitzar el 
que una forma d’estimar no es normal, es anormal, i per tant els demòcrates, d’esquerres i de 
dretes, els demòcrates tenim que alçar-nos i  lluitar contra eixes persones, grups, polítics que 
volen retallar-nos en drets, perquè primer serà un col·lectiu, després seran les dones i després 
evidentment seran els que no pensen com ells, i per lo tant era important fer una reflexió, sobre 
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tot per a la gent mes jove que estigua normalitzant que tal vegada tingua que tornar als armaris 
per tal de viure, per tant es important aquesta moció, que el dia de l’orgull es celebre, que se 
fique la bandera, perquè a Castella-Lleó, per desgracia tenim un grup que el que vol es que ens 
fiquen a molts en armaris ideològics i per a estimar o no a qui volem. 
 
 La Sra. Alcaldesa manifesta, molt ben parlat Toni, totalment d’acord. 

 
El Sr. Alventosa Paz manifesta, donar simplement les gràcies per aquesta moció, fa 

uns anys açò hauria sigut impensable, i seguim avançant en drets, resta molt per recórrer i així 
s’ha de fer i des de la Generalitat gràcies a la nostra ex Consellera,  s’ha avançat moltíssim en 
matèria d’igualtat al nostre país i crec que ens ha convertit en un dels territoris mes avançats en 
drets i matèria LGTB+, per tant seguirem lluitant, mostrant-nos, fent-nos visibles, malgrat que la 
dreta i ultradreta voten en contra de certes lleis, com aquestes, que ens fan avançar en drets, i 
es que es així, al final es demostra quan se vota alguna cosa i així ha segut durant molt de 
temps, per tant gràcies a tanta i tanta gent que ha volgut avançar en drets, a la gent que ha 
volgut mostrar-se i exposar-se abans que jo públicament, òbviament per generació i gràcies a 
aquesta tota gent, que desafortunadament no esta ací, jo puc estar assegut en aquesta taula, 
representar a un  fum de gent que va dipositar el seu vot a les urnes i puc seguir mostrant la 
meua identitat, la meua sexualitat conforme vull, que tampoc l’importa a ningú en eixe aspecte, 
però que gràcies a totes estes persones hem pogut mostrar-nos i fer-nos visibles d’aquesta 
manera i avançar en drets, i conforme dic resta molt per fer, continuarem lluitant, anem 
avançant i esperem que no hi haja cap reculada com desafortunadament està havent en 
algunes comunitats autònomes. 

 
La Sra. Alcaldesa indica, moltes gràcies, ho haveu explicat molt be, gràcies també a la 

Conselleria de Polítiques Inclusives, per apropar-se tan bé i fer política al gros de la ciutadania, 
si no anar als punts de sectors més minoritzats i vulnerables, pense que la política està per a 
fer això, i nosaltres com a entitat local volem anar de la mà en eixe tipus de política, cal 
estimar-se conforme vulga cadascú, conforme ha dit Miquel això es una qüestió molt privada, 
malgrat-ment els caps de setmana, gent jove patis pallisses per tindre una identitat sexual, que 
pareix ser a l’ultradreta no agrada i fa molta por que tornem a eixes èpoques fosques que no 
han de tornar mai. 
 
 
 No produint-se altres intervencions, la Presidenta sotmet a votació sense mes 
tràmits la proposta, donant el següent resultat: Vots a favor: 9, corresponents als 
Srs./Sres. Dª Mª José Castells Villalta, D. Miguel Ángel Alventosa Paz, Dª Verónica Ferri Fayos, 
i Dª Maria Carmen Brú García (del Grup Municipal Compromís per Canals); Dª Hilzonde Neus 
Badia Ferri  i Dª. Mª Isabel Real Fayos (del Grup Municipal Canals en Moviment) D. Antonio 
Manuel Orea Pedraza i Dª. Inés M. Poveda Mira (del Grup Municipal Socialista) i Dª Maria Celia 
Bononad Martínez (regidora no adscrita); Vots en contra: 5, corresponents als Srs./Sres. D. 
Francisco Lopez Trigueros, D. Antonio Pérez García, Dª Andrea Sisternes Martorell, Dª 
Clementina Lillo Mollá i Dª Josefa Juan Martínez (del Grup Municipal Popular); Abstencions: 
Cap. 
 
 Per tant, l’Ajuntament Ple aprova i la Presidenta proclama adoptat el següent 
ACORD: 

. . . 
El 28 de juny de 1969 es van produir diverses revoltes en Stonewall (EE.UU) per a 

denunciar la criminalització a la qual estaven sotmeses les persones LGTB+. Des de llavors, 
les organitzacions socials, commemoren a tot el món l'Orgull LGTB+, reivindicant els drets, la 
dignitat i la igualtat per a lesbianes, gais, trans, bisexuals i intersexuals.  

 

53 anys després, i a pesar de ser Espanya un país capdavanter en reconèixer drets a 
lesbianes, gais, trans i bisexuals queda molt camí per recórrer cap a la igualtat real. Malgrat els 
avanços aconseguits durant els últims 17 anys en matèria legislativa, molt especialment amb la 
Llei 13/2005 del matrimoni igualitari, però també amb la llei 3/2007 d'identitat de gènere, encara 
estem molt lluny i d'aconseguir la igualtat real. 
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És necessari el reconeixement a tots aquells sectors vinculats a les lluites socials, per 
ser els i les màximes responsables de que ara mateix existisquen certs drets reconeguts a les 
persones LGTB+ i l’existència d’iniciatives de les diverses administracions, des de l’àmbit 
municipal a l’europeu que tenen com a objectiu un compromís amb la lluita col·lectiva per la 
igualtat i la llibertat de tota la ciutadania. 

 
Sabem que el País Valencià es troba al capdavant de l’Estat en matèria LGTBI amb 

l’aprovació de la Llei 8/2017, integral del dret a la identitat i expressió de gènere a la Comunitat 
Valenciana promoguda per la Conselleria de Polítiques Inclusives i que vetla pels drets de les 
persones trans, i també amb l’aprovació de la Llei 23/2018 d’igualtat LGTB+, que protegeix els 
drets de totes les persones que integren el nostre col.lectiu i garanteix la seua seguretat 
davant, per exemple, dels delictes d’odi. Però indiscutiblement és necessària i urgent 
l’aprovació de la Llei Integral Trans y d’Igualtat Social i no Discriminació de les persones 
LGTBI, que replegue totes les qüestions de competència estatal des d’una perspectiva holística 
(sanitària, educativa, laboral, etc.), que elimine completament qualsevol referència patologitzant 
i atorgue el ple dret a la autodeterminació sense necessitat d’aval professional de cap tipus, a 
més de reconéixer que els drets LGTB+ són una qüestió d’Estat.  

Aquesta Llei pretén superar la històrica invisibilitat i falta de reconeixement dels drets 
de les persones lesbianes, gais, bisexuals, trans i intersexuals. La mateixa atén i respecta totes 
les identitats possibles, atès que el col·lectiu LGTB+ no és un tot homogeni. Hi realitats 
diferents i situacions diferents. Convé tenir present l'especial vulnerabilitat de les persones 
LGTB+ d'avançada edat, o les persones migrades o sol·licitants d'asil, les que estan privades 
de llibertat, les que es dediquen al treball sexual, les menors i adolescents, les persones 
víctimes de discriminació múltiple, com les dones trans, o les persones bisexuals, 
invisibilitzades fins a la data. 

 
Per això, aquest any la Federació Estatal LGTBI ha declarat el 2022 com a any temàtic 

“30 anys de lluita, drets i resiliència”, per a visibilitzar la lluita social que l’activisme LGTBI ha 
suposat a l’Estat espanyol, per aconseguir drets humans bàsics que avui dia es continuen 
vulnerant diàriament. Així mateix, es vol recordar com el col.lectiu LGTBI ha convertit el 
patiment en llibertat i igualtat, en drets i alegria per a tota la societat, i continuar així dignificant 
les nostres vides vers els discursos d'odi de la ultradreta i altres estaments ultraconservadors 
de la societat espanyola.  

 
És molt important combatre aquest discurs de l'odi que actualment des de la ultradreta 

se centra en les persones més vulnerables, com les dones trans, per això es fa necessari 
visibilitzar la realitat d'aquestes dones i denunciar l'opressió de gènere que viuen degut a la 
suma de discriminacions que pateixen per ser, a més de dones, part del col·lectiu LGTB+ i 
estar exposades tant a el masclisme i la misogínia com a la lesbofòbia, transfòbia i bifòbia. 

 
Necessitem una legislació estatal que iguale els nostres drets independentment del 

territori en el qual residim. Actualment, la Llei Integral Trans i d’Igualtat Social i no Discriminació 
de les persones LGTBI encara es troba pendent d’aprobació.  

 
Aquesta llei consolidaria i garantiria drets que suposen un gran avanç per a les 

persones trans i LGTBI, despatologitzant a les persones trans, tal i com ja ha indicat 
l’Organització Mundial de la Salut a la seua actualització del CIE-11, i permetria, entre altres 
coses, que dones lesbianes, bisexuals i dones sense parella tornen a tindre accés a tècniques 
de reproducció humana assistida a tot l’Estat, despès de 8 anys sense aquest dret al Sistema 
Nacional de Salut; també recull mesures per a garantir l’assistència sanitària a persones trans 
des de principis de no discriminació ni patologització, amb autonomia, i incorpora la inclusió de 
coneixements i respecte a la diversitat sexual i de gènere i familiar als currículums educatius, 
com a objectiu clau a totes les etapes educatives. 

 
Des de les institucions hem de seguir treballant en favor de la igualtat legal, social i de 

facto entre totes les persones. Cal impedir que les conviccions morals o ideològiques 
individuals continuen posant entrebancs l'avanç de la igualtat, que és el camí de la democràcia. 
Tot i que la igualtat legal és ja una realitat generalitzada, la igualtat social i real del col·lectiu 
LGTB+ és encara una assignatura pendent que cal abordar amb urgència i decisió. És 
precisament ara quan els governs han de mantenir ferms en l'estat de dret i els drets humans.  
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Igualment, cal seguir denunciant que encara a dia de hui, segons l'últim informe 

Homofòbia d'Estat, publicat al desembre de 2020 per l'Associació Internacional de Lesbianes, 
Gais, Bisexuals, Trans i Intersex (ILGA, segons les seues sigles angleses), hi ha 11 països que 
condemnen la conducta homosexual amb la pena de mort i 69 Estats membres de l'ONU 
encara criminalitzen els actes sexuals consentits entre persones adultes del mateix sexe. 
Reiterem la importància de denunciar aquesta situació i de lluitar pels drets de totes les 
persones, des de la perspectiva que la lluita pels drets LGTB+ és la lluita pels drets humans.   

 
Els municipis són els espais més propers a la ciutadania, els quals juguen un paper 

fonamental en la visiblització del col·lectiu LGTB+, sent un referent d'integració i lluita contra la 
discriminació. Per això és necessari el  

 
nostre compromís en donar resposta a la població LGTB+ en tot allò que siga de la 

nostra competència. Perquè la LGTBfòbia, lluny de desaparéixer, continua manifestant-se en 
aules, llars, els centres d'oci i de treball, a l´àmbit familiar i fins i tot, a les administracions i 
serveis públics.  

 
Aquestes actituds, com sabem, són més acusades en temps de crisi sanitària, 

econòmica i social, on els drets de totes les persones, i especialment, les més estigmatitzades 
socialment, són vulnerats de manera constant. De nou, aquest 28 de juny, és necessari un 
suport explícit a les demandes i necessitats de la població LGTB+. 

 
Per tant, si bé cal reconéixer l'existència d'iniciatives de les diverses administracions, 

de les municipals a la Generalitat, l’Estat o la Unió Europea, que tenen com a objectiu un 
compromís amb la lluita col·lectiva per la igualtat i la llibertat de tota la ciutadania, és cert que 
encara queda molt de trajecte per arribar a ser una societat on no es produisca cap tipus de 
discriminació per motiu de sexe, orientació sexual, identitat o expressió de gènere. Celebrem 
els avanços, sense oblidar que queda molt de camí per recórrer. 
 
 En virtut de quant antecedeix, el Ple acorda: 

 
1. Realitzar una denúncia explícita contra la lgtbfòbia, així com expressar un compromís 

concís d'engegada de mesures per a erradicar aquesta xacra social.  
2. Continuar treballant i posant en marxa mesures des de l’Ajuntament per promoure el 

respecte a la diversitat i erradicar aquesta xacra social.  
3. Reivindicar una educació pública, laica, de qualitat i que atenga a la diversitat com a 

requisit per a crear un espai educatiu on imperen els valors democràtics i de 
tolerància, on s’incloga la defensa de la diversitat familiar i la lluita contra qualsevol tipus 
de discriminació que puguen patir les famílies lgtb, tant material com simbòlica. 

4. Expressar un compromís efectiu contra les retallades socials, especialment la 
prevenció i el tractament del VIH. 

5. Sol·licitar al Govern de l'Estat la despatologització de les identitats trans i intersexuals, 
sense que els drets sexuals i sanitaris d'aquestes persones es vegen perjudicats. 

6. Sol·licitar al  Govern de l’Estat l’aprovació de la Llei integral LGTBI. 
 
Aquesta moció es farà arribar: 

- Als grups polítics de les Corts Valencianes. 

- A la Presidència del Govern central i al Ministeri d’Igualtat. 
 

 
I no havent-hi més assumptes que tractar, la Presidència procedeix a alçar la 

sessió essent les vint-i-una hores i deu minuts (21,10 hores) del dia 29 de juny de 2022. 
 
Signen electrònicament l’esborrany de l’Acta de la sessió 

    La Presidenta     El Secretari 
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